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INFORMATION AND COMPLAINT FOR AN INDICTABIE OFFE!N CE
"—'—-'—-"——'——-—-———-———.—_______________________E ——

CANADA

Province of British Columbia

City of Vancouver

The information and complaint of Lorne J. sSampson,
of the City of Vancouver, in the Province of British
Columbia, taken the 30th day of October, in the year
of our Lord One Thousand Nine Hundred and thirty-one,
before the undersigned, R. W. Hughes l'squire, one of
His Majesty's Justices of the Peace in and for the said
Province of British Columbia, who says that at the said
City of Vancouver between the lst day of January, 193l
and the 1lst day of March; 1981, Tokichi Tanaka, and

Kanpeli Osumi did unlawfully conspire together and with

Eikichi Maruoka, Matsujo Niga, Matsu Higa, and divers
other persons unknown to comit an indiectable offence,
to Wit, to knowingly, wilfully and corruptly make
untrue statements in solemn declarations required or
permitted to be made by the Laws of the Province of

British Columbia, for the purpbse of verifying the

matters, facts and things concerning the date, place and

other circumstances of the births of Eikichi Maruoka,
Noriyasu Higa and Jinsel Higa contrary to the form of
the statute in such case made and provided.

L. J« Sampson,

SWORN BEFORE ME the day and year first

above mentioned, at said City of
Vancouver.

IIR. We }Iui"'.e:jn

Justice of the Peace for the
Province of British Columbia.

Nov. &6, 19¢dl. | | Vancouver
Accused committed to take his December z&, 1951
trail at the next court of Registry.

compe tent ceriminal Judbisdiction.
“Re. WeHughes"
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SR | STATEMENT OF THE ACCUSED

CANADA
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Province of British Columbia

County of Vancouver
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Tokiehl Tandka and Kanpei Osumi stands charged before

the undersigned, W.M. McKay, Esq., Police Maugistrate, in .

and for the said City of Vancouver, this 26th aay of November
in the year of our Lord one thousand nine hundreg and thirty-
one, for that the said Tokichi Tanaka and Kanpei Osumi, &t
the said City of Vancouver between the lst day of January

AeDe 1951 and the 1lst day of March, 1931, at the City of

|
|
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Vancouver, did unlawfully conspire together and with rikichi
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Maruoka, Matsujo Higa, Matsu Higa, and diver® others persons

|
. .._.__]_ & W __._..?,_,, -

unknown to commit an indictable offence, to wit:. to knowingly
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wilfully and corruptly make untrue statements in solemn
declarations required or permitted to be made by the laws
of the Province of British Columbia, for the purpose of
verifying the matters, facts and things concerning the date,
¢v L OU place and other circumstances of the births of Eikichi
Maruoka, Noriyasu Higa and Jinseil Higa, Contrary to the fomm
of the Statute in such cdse made and provided.
B v And the said charge being read to the said Tokiehi
SAST IR Tanaka and Kanpei Osumi and the witnesses for the prosecution,
being severally examined in his presence, the said Tokichi
Tanaka 18 now addressed by me as follows:
Usual form,
Whereupon the sald Tokichi Tanaka says as follows:-
(through his counsel) ™"Nothing to say™®
Taken before me, at the said City of Vancouver, the
day and year first above mentioned.
"W WM. MeKay ™.,

Police Magistrate in and for the City of Vancouver,

Vancouver
Dee,. 24,.. 1931
Registry.
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STATEMENT OF THE ACCUSED

CANADA

Province of British Columbisa

County of Vancouver

Kanpel Osumi and Tokichi Tanaka stands charged before
the undersigned, w. M. McKay, Esq., Police Magistrate, in
and for the said City of Vancouver, this 26th day of November,
in the year of our Lord one thousand nine hundred and thirty-
one, for that the said Kanpei Osumi and Tokichi Tanaka, at
the said City of Vancouver between the lst day of January
A.D. 1981 and the 1lst day of March, 1931, at the City of
Vancouver, did unlawfully conspire together and with ®ikichi
Maruoka, Matsujo Higa, Matsu Higa, and divers other persons
unknown to committ an indictable offence , to wit; to know-
ingly wilfully and corruptly make untrue statements in solemn
declarations required or permitted to be made by the laws of
the Province of British Columbia, for the purpose of verifying
the matters, facts and things concerning the date, place
and other circumstances of the births of &ikichi Maruoka,
Noriyasu Higa and Jinsei Higa. Contrary to the form of the
Statute in such case made and provided. Contrary to the
form of the Statute in such case made and prowided.

And the said ceharge being read to the said Kanpei Osumi
and the witnesses for the prosecution, being severally
examined in his presence, the said Kanpei Osumi is now
addressed by me as follows:=-

Usual Form
whereupon the said Kanpei Osumi says as follows:-
(through Interpreter) "Nothing to say®
Taken before me, at the said City of Vancouver, the day
and year first above mentioned &above.
"W.M. McKay".

Police Magistrate in and for the City of Vancouver.

Vancouver
Deec, 24th, 1931
Registry.
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Before W.M. McKay, Esq., P.M.

Vancouver, B,C. Nov., 19th, 193l.

CANADA

Province of British Columbia

County of Vancouver KANPEI OSUMI.

)
|
; REX vs TOKICHI TANAKA and
)
)

City of Vancouver

TORICEI TANAKA and KANPEI OSUMI charged on the inform-

ation of Lorne J. Sampson, of the City of Vancouver, in the
Province of British Columbia, of the 30th day of October,
AesDe 1931, for that at the said City of Vancouver between
the 1lst day of January, 1931 and the lst day of March, 1931,

did unlawfully conspire together and with Eikichi Maruoka,

Matsujo Higa, Matsu Higa and divers other persons unknown
to commit an indictable offence, to wit, to knowingly,
wilfully and corruptly make untrue statements in solemn
declarations reguired or permitted to be made by the TLaws
of the Province of British Columbia, for the purpose of
verifying the matters, facts and things concerning the date,
place and other circumstances of the briths of Eikichi
Maruoka, Noriyasu Higa and Jinsei Higa contrary to the form
of the Statute in such case made and provided.

ReL. MAITLAND, ksg., K.Ces Counsel for Prosecution,

GeDe WISMER, EsQe.,

and Counsel for Defence
DeW.F. MCDONALD, . Esg.,
T. Ide sworn as Japanese Interpreter

L.E. Heaney, sworn Stenographer.

(Charge read to Tanaka in Englih and translated
by Interpreter to Osumi).

COURT: There is an option here Mr. Maitland 1n this case?
MR MAITLAND: Yes,
COURT: All right, stand up. You have the option to be tried

forthwith before me without the intervention of a jury
|
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Or to remain in custody or under bail as the court
decides to be tried in the ordinary way by the court

having competent ceriminal jurisdietion. How will you

be tried?

AGAVAV 5 MR wISMER: I appear for Tanaka. Preliminary hearing, Your
o aonlivos Worship.
%o o0 MR McDONUALD: I appear for Osumi, Preliminary hearing.
B8V To vIIC MR WISMER: I think perhaps that the witnesses ought to be

excluded in this case.

7w MR MAITLAND: I have no objection,

r ¥ COURT: All the witnesses in this case will be exeluded and

remain outside till you are called.

MR MAITLAND: I will ceall Corporal McGibbon first so that he

can stay in.,

DOUGLAS LORNE MeGibbon, called as a witness, being first

T Taod OJd S
r ' r
e 5 ¥-
' - | .-—" d \:xll
30 BY) (
: e b i ;j ‘:tl
Dres 9981q
¢ -~
4 Qe
5 e
6. . Qe

sworn, testified as follows:=-

el sl QUESTIONS by MR MAITLAND:

You are a corporal in the Royal Canadian Mounted
Police? A, I am yes.

And as such did you execute a search warrant in this
case? A. Yes,

Have you got the search warrant? A. Yes. On July the
end 1981 I executed a search warrant on the premises of
the accused Tanaka at 518 Boyne avenue Kingsbury Ciuly
of New Westminster,

That is the residence of who? A. 0Of the accused Tanaka,
And what did you find? A. Amongst other papers I found
a diary, 199l diary written in Japanese.

Is this the diary? A, That is the diary yes. I initialed
this diary for future identification. I kept it in my
possession until the z4th day of October 1991 when I

turned it over to Detective Sergeant Sampson.

Ge
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MR MAITLAND: Now Mr Wismer 1f you don't mind, I have the trans-

lations. I will put them in and prove them later.

COURTe: That will be imxhibit uagw

MR MAITLAND: Unless the warrant is put in as an Exhibit. I
don't think it is necessary, is it?

COURT: Sometimes the Supreme Court Jjudges want it. Better put
it in as Exhibit “A" and diary will be Exhibit #B®

SEARCH wARRKANYT produced as sgxhibit uaw
DIARY L WR

GUESTIONS by MR WISMER;
7 Q. I did not understand. when did you find this Mr.
McGibbon? A, It was on the Znd day of July.
8 Q. The 2nd day of July 19517 A. 1938l, yes,
9 Qe And you have had it in your possession ever since?
A. Up to the 24th day of October when I handed 1t over,

10 @« You have been here at the Vancouver office ever since?

Ll

nver siance., It was because I was going away for a few

Ae
days that I turned it over to Sergeant Sampson.

COURT: Did I understand you, Mr Maitland, to put in the trans-
lation?

MR MAITLAND: Not yet; I left them in the diary so that I would
know where they were, that is all. I think T will eall
Maruoka first, Eikichi Maruoka.

COURT: How does he swear? Is that binding on his conscience?

INTERPRETER: Yes Your Worship.

EIKICHI MARUOKA, called as a witness, being first sworn

on the Bible through Interpreter testi=
fied as follows;:~-

QUESTIONS by MR MAITLAND:

11 §. Do you know the accused man Osumi? A, I do.

12 Q. And do you know the accused pan Tanaka? A. Yeés I 4o,

13 Qe Now did you see either one of them in January last? A, T

e

C el |
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T e

did.,

T3 e TSR 5 14 Q. Which one? A. I saw Mr. Osumi.
T ek | 15 @« About what time in January? A, I don't rmember the date.

oo | - 16 Q. And what did you see him about? A+ Regarding the family

OG- LA ; ' record.
yp 1 17 4. What?
COURT: Family what? A. Record.
18 @ That is wh&t you call a family tree, is it? Ask him if
he means a family tree? A. Yes family tree.
19 Q. You saw him about the family recorda, did you say?
A. Yes regarding the paper, birth certificate in this

country.,

20 Q. What is that? A. A birth certificate in this country.

1
EE R = O TS oy, ey W AR AT TR F e S = - LR - - - - & o e — e
I ]
i i i

<l Q. What about a birth certifiecate in this country? A. Well

e

regarding the birth certificate in Canada. Once I was

-
e

e T
-

told to get the birth certificate, Canadian birth certi-

|
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ficate,

& Ge Well what did Osumi say to you about that? A. When T
saw Mr. Osumi he said to me "Mr, Tanaka residing at
Lulu Island might be able to obtain the paper which we
are speaking of,"

20 Qe What did you do then, what did you do after that?

A. I was staying in my home ever since.

4 Qe Well did you see Mr. Tanaka later? A. Yes I did.

€0 Qe When? A, I do not remember exactly the date, but it is
somewhere during the month of January.

<6 Qe During the month of January, and where did you see Mr.
Tanaka? As I saw him in his own home,

27 Qe Where is that? A, His home is situated in ILulu Island.,

8 Qe And who was with you when you saw him at his home? As T
went with Mr. Osumi., Mr. Osumi introduced me to Mr.

Tanaka.




29 Qe Who else was present begide Mr. - Tanaka and Mr. Osumi?

Tou e | A. Mr. Kimura was present and my Tather, my father-in~law
Coadk e ; was present at the same time,.
‘_ st E 50 4« And where was Mr, Tanaka when you got to the house, what
e room was he in? A. It is supposed the parlour in the home s
;#Jﬁ : Sl Qe What tooke?lace, what was said when you saw Mr. Tanaka?
b S A. I do not rmember the conversation actually what took
3 T place, but somewhere regarding the birth certificate.
| 32 4o What was said about the birth certificate? A. T asked
Mr. Tanaka whether the certificate, birth certifiecate
7 would be obtainable,
' 33 Q. And what did he say? 4. Mr. Tanaka said it might be
i obtainable,
" 94, Qe.Then what did you do then? A. I came to Vancouver immed-
2 iately after.
? 30 Qe Now where were you born? A. Born in Japan,
2107 MR WISMER: He cannot very well give that evidence. He wasn't
J old enough to know,
11I9W o v f MR MAITLAND: He was there.
>l WBE | MR WISMER: He was pretty young.
il | 96 Q. When did you come to Canada? A. I think it is about
five years since I came to Canada, I don't know the
| " exact date in the year,
. 97 ge YOou said something about your family tree. Did you have
your family tree that day? A. Yes I did.
38 Q. And what did you do with it? Interpreter:; DO you mean
' when he was at Mr. Tanaka's place?
; 99 Qs Yes. As I did,
: 40 Q. Give it to who? As I left it on Mr. Tanaka's talbe.
41 Q. Is this your family tree? A, This is exactly so.
s 42 Q. Well you had better look at it. You look at it shen T

will read it in a minute. A+ This is quite so.

Oe
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MR MATITLAND: Well put that in 48 an Exhibit,

FAMTILY TREE produced as Exhibit wCn

45 Q. Now does that show where you were born? A, Yes it does.

44 Q. Did you have any talk with Mr. Tanszika that day about

wnere you were born? Interpreter; I cannot hear very

well.,

40 Q. Did you have any talk with Mr. Tanaka that day about

where you were born? A, Showing the document I said to

Mr. Tanaka "born in Japan,”©
46 Q. Born what?
COURT: Born in Japan,
47 Q. When were you born in Japan?
MR WISMER: He has got a good memory if he can remember that.
COURT; He said "showing the document®
A. 27th of December 19,., Just a few minutes Your Worship,

I am just calculating the Japanese calendar. That is

about 1912 I think.

MR WISMER: 1912°%

Interpreter: Shall I read this?
MR MAITLAND:; Yes, see what it saywm.
A. That is 1901, December the 27th 1901, Your Worship.

48 @+ Now do you recognize this document?

COURT: Mr. Maitland, the family tree is Exhibit "C" isn't it?

MR MAITLAND: Yes Your Worship.

A. Well I haven't seen this doeument at all.

49 Q. Did you give any other documents to Mr. Tanaka that day?

Ae. No I did note.
o0 Q. Now what did Mr. Tanaka do with your family tree, did
he do anything? A., Well Mr. Tanaka took the itmes from

the family tree into some other papers.,

51 e What did you say? I did not hear that. A. Mr. Tanaka took

the items from the original fmily tree into some other

pap ers.
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02 Q. And did anybody sign this other paper that you mention?

Ae Well, I am not quite sure whether I did sign it or

not, but I quite believe T did sign it,

08 e Well after you gave him this information and this

04 Q.

00 Qe

00 Q.

o7 Qe

08 Q.

09 ol e

60 K.

61 ‘e

645 e

65 Q.

64 oL e

65 ol e

66 ‘o, e

Now did you get your birth certificate? A. I did.,

document was made out what digd you do then? A. I came

out to Vancouver,

Yes, and did you see Tanaksa again? A., Yes I did.
Where? B, Do you mean since I came to Vancouver, Mr.
Maitland?

No, that day, after that day? A. Well I came to Van-

couver and I met with Mr. Tanaka in one of the Chinese

restaurants,

And who else was there? A. Mr. Kimura snd Mr. Osumi and
my father-in-law were present,

And what happened? A. After we finished our lunch we

left them, I left them.,

What? A, After we finished lunch I left them.

Now did Mr. Tanaka make any charge, any fee charge in
relation to his work? A. He did not make any charge
against the services what he has done,

I didn't get the last part? A. He did not make any charge
for the services he has done.

Well did you do anything about that yourself? A. I did.
What? A, I gave him a box of cigars which cost six dollars
Anything else? A. I did not give him anything else at all
Did you hear anything from him later? A. I did not hear
from him at all, and I did not give anything at &all ever

since,
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67 @« From whom? A, My father-in-law went to Mr. Tanaka's
place and bring the paper down to em,

68 . Were you there? A. My father-in-law alone went to Mr.
Tanaka's place,

69 Qe YOou didn't get it you say? A. No I didn't get it
directly; my father-in-law took the paper and delivered
to me.

COURT: Mr. Interpreter, who 1s the third man he said was
there, He said Kimura, his father-in-law and some-
body else.

Interpreter Osumi.

MR MAITLAND: The other accused.

70 Q. Is that the certificate? A., Yes this is so.

MR MATTLAND: T put this in as an Exhibiw,

COURT: Exhibit "D"

CERTIFICATE Produced as Exhibit ©"D"®

71 Q. When did you get your family tree back? A. From whom,
Mr, Maitland?

72 Q. When I say when? Interpreter: From whon, the question
he is asking from whom?

73 Qe From Tanaka? A, The same date.,

74 (. Now where was it you saw Osumi first about this birth
certificate, where did that happen? A. I saw Mr. Osumi
regarding this matter for the first time in my house.

76 ¢. Do you recognize this document? A. I do.

76 Q. What is 1it? A. Well this is the house number of Mr,.
Osumi.

77 Qe Who wrote that on there? A It was written Dby Mr. Osumi

78 . And what is on the other gside of it? A. It was written
probably by Mr. Kimura.

79 4. Who gave it to you? A. I went to Mr. Kimura's place my-
self and asked me to writve it down for me,

+

rimurea you say wrote that? A Yes Mr. Kimura wrote it
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{iown.

MR MAITLAND: My mistake. I won't put it in Your Wworship,

because I have been misinformed.

QUESTIONS by MR WISMER:

You have lived 1n Vancouver for five years? 4. Well I
don'teee

well about Tfive years? A. about five years I have lived
in Vanecouver.

And how long has your mother and father lived here?

You mean my father-in-law?

His father-in-law, yes. Are his father and mother here?
My present father is in Japan,.

But your father-in-law, the man that went with you =-
what 1s his name by the way? A. Matsujo Higa, he is the
father-in-law,

How long hasg Mr. Higa lived here? A. I think living in
Canada about twelve or thirteen years,

And has he any sm&all children? A. He has two daughters
Small children I mean? A. There &re no small children
at all.

Do you know any families here that have small children
Japanese families? A, Yes I know quite many.

You know they all get birth certificates at the time of
their birth, don't you? A. Yes I do.

game kind of a birth certificate you would get in this
case? A. I don't know what sort of paper 1t woula be;
but I do know when the children were born the birth
certificate would be granted.

You know of that happening here in Vancouver? A. Not in
Vancouve I's

You don't know of any such cases in Vancouver berore?

I don't know in Vancouver,

But you knew what & birth certiilicate was before you

ever saw Mr. Osuni, didn't you? A. I don't know.

9.
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e YOUu did not know? A. No.
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Now did you ever hear of Mr. Tanaka before, did you
Know what his business was? A. I don't know what sort
Ofeeoe

Did you hear he was a school teacher? A. Well when I
saw him for the first time I find out he is a teacher.
Thﬁt igs the day you got these papers? A. The same day.
Now you don't remember much about what happened over
there do you on the day you first saw Tanaka? A. Well
no, I cannot positively swear what tTook place, what
sort of conversation took place,

Now who did you give - who had this family tree you
talk about, this Exhibit "C", who had this family

tree on that day? A. I bring the family tree to Mr,
Tanaka myself,

Are you sure you did not give it to your father-in-
law Mr. Higa? A. No I did not deliver it to my father-
in-law at all.

Well what did you do with it? A. As I said before here,
gs I said here before, I handed it over to Mr. Tanaka,
You didn't say that here before, you said you left 1%
on Mr. Tanaka's table, Which is correct? A. well, 1%
igs exsctly the same thing. I showed the Iamily tree
to Mr. Tanaka and Mr. Tanaka saw 1T,

Well what did he do, what did he say about it? A. Well
Mr. Tanaka is supposed to look into the birth certifi-
cate.

You say "supposed to%; but he didn't look into the
family tree while you were there, did he? A, Well I
was there Mr. Tanaka took the paper and looked 1into
the date, the birth date of my family record.

You say he looked at that while you were there? Al Yes

he looked at the date,
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How did he do i1t, diad he have it in his own hands?
A. Well when I left the document on the table he took it, -“'. 't~i“~w;-~'

and without touching the hand he can look at it.
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T : 108 Q. I see, he just left it lying on the table and looked |

RS bRl S
BEq & Ve : at 1t from there? A. I do not remember exactly what | = % E |
saa happened but I gave Mr. Tanaka the family tree 1like
adT o 8E this, and lerft it on the table, and T presume Mr,
Tanakea spread it out and looked at it.

109 @« You presume, but he didn't do that while you were there?

e affr s 4 ]
4

A. Yes while I was present Mr Tanaka separated the paper

I;
5

f
N

and looked at it.

|
§
|

110 @ I thought you told me a minute ago you didn't know

|
i
:
|
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whether he put a hand on it or just looked at it from
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where he was standing? A. Well I left the paper on the
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table, Mr Tanaka's table and Mr Tanaka naturally took the

paper and spread it out and looked at it.
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11} Q. Did he spread it out while you were there? A. Yes while
I was there,
112 Q. And he took 1t up in his hands While you were there?
L0 W Sl A. Yes he did, '
115 Q. And where were you at the time he took it up in his
OY o OUL hands? A. T was sitting down at the side of the table,
114 g. And where was he, how far away from you was he? Al It
maybe about three or four feet.
115 §. How long did he take to look at this paper? Al I don't
remember how long 1t lasted.
116 Q¢ Well  an hour or so0? A. No less than an hour,
117 Q. Less than an hour; and how much less? Fe doesn't know.,
Is that 1t? A, It is only a very short time,
118 §. Does he know how much less than an hour it was it took

him to read it? A. He looked at it about ten minutes I

think.

119 @. About ten minutes? A. Yes.

11,
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120 @« Now did he read it himself?
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MR MAITLAND: Does he mean ten minutes to read it, or ten

1IN RAS f minutes short of an hour. You might clear that up.
L : 121 Q. Do you mean ten minutes to read it or was it ten

o I by | minutes short of an hour? A. Ten minutes means while

apeu sl ; he was looking at it.

53 tﬂlij 122 @« Now while he was looking at the doeument you were
gnnsT sitting down in a chairr, were you? A. I was sitting on

BEG HOZ W T4 the chair.

. 123 @« Now which of your stordées is true? One story is that

{ bas he folded the document up and he put it on the table
godd T o L andyou presume he looked at it. 'That is one. The

L o ofw other is that you showed him the place where you were

born on the document, and the other is that he took

- -

the document and read it for ten minutes, A. Mr,

Tanaka when I left the document on the table he took 1T

|
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himself and looked at the paper himself, that is the
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truth.

124 @. Now when did you first meet Mr. Sampson oI the Mounted
Police? A. The drd of October.

125 Q. And when were you in trouble over this birth certificate

A, Mr. Sampson, Sergeant Sampson came to me &and asked me

for the birth certificate.,

S 126 g Who was with him? A. Mr Nagao.

127 . Mr Nagao the Japanese interpreter? A. Yes,

01 W % Lo 128 &+ And where was this? A. MWy birth certificate was kept
by my father-in-law,

129 Q. Now I said where was it that Mr. Ngao and Mr. sSampson
went to see you? A. While T was working on the farm,

130 Q. Out at his home he means. where is his farm? A. My
ranch.

131 @, Out on his ranch. And were you arrested, A. They demand=-
ed me to come down to Vancouver,
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137 Qe

138 Q.

159 Q.

140 Qs

141 Q.

. 145 e

144 oe

145 ‘o e

146 ‘ol e

Qe And you were taken down to the Immigration sheds, were

you? A, Yes I was.,

And you had to put up five hundred dollars bail? A. I did
And you were afrald you had to go back to Japan, weren't

you? A. I was just wondering why I was arrested.

And you knew you would have to €0 back to Japan if this
thing was not cleared up, daidn't you? A. I did not

worry about it,

You didn't worry about 1%, but you wanted to get some
papers rrom Ottawa about this matter, didn't you? A. when
Well he knows when; I don't know when. Isn't that S0?
You mean to say when I got the birth certificate?

No, any time? Yow mean %o say outside that birth
certificate?

Well does he know anything about some papers from
Ottawa? He can answer that? A. No I did not expect

any paper from Ottawa,

Now did you give a statement to Mr. Sampson through
Mr. Nagao the interpreter? A. Yes I did.

Now 1isn't the reason you were not worrying about
having to go baek te Japan, that you had already made
arrangements with Mr Nagao to get certain pdpers for
you from Ottawa? A. No I did not.

Did you ever talk to Mr Ngao about getting some papers
for you, citizen papers? A. I did.

Wwhen did you talk to Mr Nagao about that? A. It was on
or about the 9th of January 1931,

The 9th of January 196l. Now how much was Mr Nageao
going to ceharge you for getting these papers? A. T
paid him $25 and he took 1T,

You paid him $25 and he took it? A. Yes.

And how much more were you to pay him for getting these

citizen papers? A. Yes there was an arrangement.,

3
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150 Q.

101 Q.

B T 152 Q.

LAE Ao

70 . > 1 150 Q,l

154 Qe

156 o, e

157 ‘o,

158 o, e

I want to know what it was? A, If the citizen paper
was granted from Ottawa additional fifty dollars
shall be paida to him.

Now you got & recelpt from Mr Nagao for that money,

didnt*t you? A. Yes I did,

And what did you do with the receipt? A. I have no
recollection here in my possession at the present
time here.

You have no recollection here., You tell me now what

you did with that receipt? A. Someone asked me to
get it, so I did,

When did you hand it over? A, It was on or about the
<drd of October,

The z3rd of October, Now you can remember every
detail of what happened in Mr Tanaka's house in
January last, and yet you tell me you don't know

who you handed this paper to at the end of October?
I know,

You do know who you gave it to? A. I do know who I
gave it to,

Well why didn't you say so. who was it? A. I handed

it over to Mr oampson.

And you think if you give your evidence right in this
case Mr Sampson is going to prevent you Irom golng

back to Japan, don't you? A. There is no such a promise
As a matter of fact when you got this receiptw from Mr,
sampson == did you get a receipt from Mr Sampson?

A, I dia.

And at that time you asked MIr sampson when you were
coing to get your papers from Ottawa, didn't you? A.

T did not. I did not ask any guestions.

Did you ask Mr Nagao when you were going to get your
papers back from OTtawa?®? A. I did,

14,
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159 Q. When did you ask him that? A. I think it was about May.
160 qe and didn's you ask him in October when you saw him come

out here with Mr. Sampson in regard to this case? A. NO

I did not ask any questions.

161 Q¢ You did not ask any gquestions at all; you never
mentioned the {25 at all? 4. To whom? To Sergeant
Sampson,

162 «« To sergeant Sampson or to Nagao? A. I spoke to sergeant
vampson about the money,

165 Q. and didn't Mr Sampson tell you that the papers were
likely to be baek soon from Ottawa? A. No, no he did
not mention that,

164 qe« Did he tell you he would try to arrange ti so that you

would notmhave to go back to Japan? A. No, he did not

?

- — L T e uj.-h;ﬂﬂ"ﬂ-]vh—u—-

T

say such particulars at all; but he said “you are safe.

. |
165 e« "You are safe®; and that is why you are not worrying? -

L

T oy . S

4. No, no. T

166 qe LHe isn't worrying at all now? Interpreter No, he denies
that.

167 e Did you get your $500 back yet? Interpreter: You mean s
the bail money?

168 Q. fe8, A, NO.

169 . When are you goling to get that back? A. I don't know the
date.

170 Q¢ Do you expect it soon? Al No idea at all,

171 Qe Now as a matter of fact after this matter was over you
went over to Mr Tanaka's house wWith an envelope with
some money in it, didn't you? A. What do you mean, after
this case 1s over?

172 Q. He said he went over to see him about it and he charged
nothing, and he gave him a box of cigars that time, T
mean at the time he gave a box of cigars? A. I did not

give him anything at all, except a box of cigars.

195,
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178 Q. S
%¢ 1 didn'$ ask him that; I asked him if he did not

OTfer him some money in & letter? A. No I did not,.

Interpreter; He denies that,

L
%¢ In any event Mr Tanaka told you there was no charge,

he wag making no charge, and you went out and
bought him a box of cigars., That is the situation
isn't 1it? A. That is all.
175 Q. Now did you go to Mr. Prescott's office? A. When?
176Qe. Well any time, about this birth certificate? A. Yes,
once I went to smme office which I don't know,
177 Qe With Mr Tanaka? A. Not with Mr Tanaka. I went with

Mr. Kan, another Japanese of the name of Kan.
178 Q. And when did you first meet Mr Sampson with Nagao?

Ae¢ . I think it was the brd of October.

179 Qe Didn't you meet him back last January? A. With whom?
180 Q. With Mr. Nagao? Al Yes I think it was about the 9th

of January I saw Mr Nagao.
181 . You saw Mr Nagao and you also saw Mr Sampson, didn't 1

you? A. Yes, when I saw Mr Nagao there was one white

man was present whom I don't know the name at all.

182 @. I am asking you, did you see Mr Sampson, sergeant
sampson in Jamuary of 1951, this year? A. I don't

kxnow who is Mr sampson. n
18% Qe YOUu don't know who Mr. Sampson is, is that what you

say? A. Well, once [ sSaw a white man whose name I

don't know at f#hat time.

184 G« 10U Irmow who sergeant Sampson is, dop't you? A. Yes

I do now.

185 pid you see him in January last. A. I quite doubt the
e

person T saw was Mr Sampson Oor not.

po you Know whether it was or not? A. I know now Mr,
186 e

gmpson If he was a Japanese I could distinctly
o alll . 9

remember but sometimesS...
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187 e Wh 2
© eIre
did Jou see Mr Nagao in January? A. At Mr

TEi .
Nagao's piace.

188 g,

And w |
ho was Present? A. Mrs, Nagao and my wife was

Present,

189 "c"- I t Ly
hought you saiq Some white man was present? A. No,

not that tinpe.

190 Q. W ] -
®e Well then dig Jou g0 with Mr Nagao sbme place the next

day, on the 10th of January, did you go some place

wWith My Nagao? A. Yes Mr Nagao took me, saying he is
taking me down to his own office,

191 Q. Where did he dactually take you? A. The same office as

18 Mr Sampson is occupying at the present.

192 e The same office that Mr sampson occupied at the present
3
" ?time. " You hafe been in there since, haven't you? A.

Yes I was down there several times.

’

195 Q. And who did you see at that office with Mr Tanaka on

January the 10th? A. There was one white man there.
194 q. Now who was 1%? You know who it was., Tell us who it
was? A, I don't know, "I don't remember who he was.
COURT; Mr. MecDonald?
MR MeDONALD; No questions.,
A, I'am sorry ‘I forget,
MR WISMER: Who is this, the father-in-law?

MR MAITLAND: Yes this 1s the rather-in-law,

ramstTJ0 HIGE Called as a witness, being first
MATSU o sworn through Interpreter on the
Bible, testified as follows:=-

QUESTIONS BY MR MAITLAND:

195 Do you know Eikiehi Maruoka? A. Well I do,
ol e

196 G. He 18 gitting down here? A, Yes he is,
5 s

o 4nd he was the last witness In this case? A. Yes,
o e

198 . Now 4O you remember January last? A. Yes,

é Do ot rnow the accused man Tanaka? A. Oh yes I do.
199 Qe

17.
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208 Qe

204 Q.
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207 Qe

208 Qe

f 209 Qe

210 Qe

211 Qe

An
d You know the accused man Osumi? A. I do.

Now
41d you have anything to do with him, with either

OTf thenm in relation to & birth ceetificate for

Eikichi® A, ‘Yes ‘I did.

Tell us what you know about it, will you? A. Mr. Osumi

one day came to {hiterock visiting to his friend
Kamara, |

I did not hear you, Mr Ide? A. One day Mr Osumi came
to whiterock visiting to his friend Mr Xamura.,

And- what happened? A. I went to Mr Kamura's place
about the same time.

1es, A, In the occasion I had a conversation with
Mr., Osumi asking whether these things could be done.
What could be done? A. About the birth certificate,

Well, what about the birth certificate? Wwhat did you

want?

MR WISMER: He shouldn't say what he wants; he should say

what the conversation was., A. I understood while we

were living in Canada..e

MR WISMER: I object.
MR MATTLAND: Never mind. what was said about birth

certificates between you and Osumi? A. I asked Mr.

Osumi if the birth certificate will be obtainable,

and Mr Osumi said it could be done.

mhen, who did you S€€ after that? A. Receiving the
’

: 3 N1 ( TIE - . hster 'went
1etter asking to come€ COWN to New westminst I

to the place mentioned in the letter,

where Was that? A. I went to Mr Osumi{s place & Lulu

Tsland.
d then wheTe did-you g0?. A. In company with Mr.
AN
ygumi I went together to Mr Tanaka's place,
Osu
g what ook place at Mr Tenska's place? A. I went
And W

e’ 14 with three men,
to MT Tgnaka's DPLace
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I, Mr Maruoka, Mr Kamura

wien you got to Mr Tanaka's place?

m ‘
Lranaka whether or not the birthn certificate
Will bpe obtainable.

<l4 Qe ANd vy L (
vhat dig he gsay? 4. Mr Tanaka answered it might
be POSsible.,
2515 e

-11 - L3
ANd then what did you do? Ae Then I said to him "well

1A c
you think it ean be POSS1ibly arranged I wish you

il . g [
would"s and I came to Vancouver,

Zﬂ ) ® H N 1 ¢
16 Qe And what happened next? 4. I went up to & certain

office with ur Tanaka and I was requestved to sign on

the paper, but

and Mr., Tanaka showed me the sample,

217 Q. A sample of the Wwriting? A. A sample of the writing;

and I wrote it down very similar to that,

L

218 g« But before you got to that stuge did you discuss with
Ir Tanaka who you wanted to get birth certificates .
for? A, For Mr Maruoka. A birth certificate for
Maruoka.,
<19 @ Now do you recognize this document? Do you mean
Bikichi Maruoka? A. Yes the birth certificate for
Eikichi Maruoka. p
220 Q. Well give us that last kxhibit then. Did you see this
before?
COURT: What exhibit is that?
MR MATILAND: Exhibit “C" That 1s the family tree,

) ' | it before.
A, Yes I have seen it

2ol mose is 1%? A, T don't know the name.
e |V

* 3 C it before? A, While Mr Maruoka is
1>, AN ol Z)TO'LI See
222 @. Where adl
: cMDADE gaw it
holding thisnpapel 1 sa !
v ape? A, He Was in possession in my home &t white=-
S0 We WICL )
rocCkKe.

Jou 84y you went to somebody's office? A, T dig

aob ‘o, . J'E'll now 19-
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And Tg; =
daka took you there? A. Yes Mr Tanaka took me
down to the office,

And he
Wrote out how to sign your name? A. Yes in the

Smal -
1 papers Mr Tanakxe showed me the samples, how to

wWrite it,

_Lm - 3 ’ .
d did you write it then? A. Yes, seeing the sample

which wasg produced I wrote it down similar to that.
Now who is Jutaro Maruoka? A. I don't know who Mr
Jutaro Maruoka.

Well look at that photostat copy oI a document, at

the signature and see if you wrote that? &, - SHIDEK
that is my writing, Yes I think it is my writing.

And this other document? A. Yes that is also.

And where did you sign those documents? 4. Interpreter
He s&aid he signed his own writing on white paper not

black like this.

I know, but where? A. In the office.,

MR MAITLAND: Is Mr Prescott here, Better bring him in, will

yOU.

well it was white, but it is black when you take a
picture of it, you see. were these the papers you
signead in this office to get the birth certificate?

The color is different, but I possibly signed that

e

name .

T am putting these in Your worship, It 1s a

tatutory declaration accompanying & certificate of
wJ A - -

the Rregistrparse. Declaration being made 1in reference

AP/ 2k O T e g photostat copy belng certified

v French peputy Reglstrar.
Al -

b
ny objectiont

w. No your WOIrsSnlpe
B9 2

0TOSTAT COPY OX S TATUTORY DECLARATION AND
i CERTIFICATE produced as Kxniblt HE™
an whose office you were in? A. well, it

I8 thls the 1

steen minutes. It 1is quite difficult for
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me %
O remember the face of the white man .,
MR MAITLAND.
'+ 10 you mind Mr Preseott staying in a minute or
two?
ti WISMER: Not & bit if he enjoys 1t.

db5 e El ] |
ell 1ow, did you have anything to do, do you know

Jingsei Hisae |
Higa? A. Yes I do. He was born in Japan gince

I came t ane '
il 0 - i " . ~ &
Lanada he was born in Japan, S0 I do not

Know the Tace,

L';éﬁ _"h‘? | sT1nNne |
xe LUL He wlnce T eame to Lanada he was born in Japan so

1 do not know the face at alle I have not seen it.
237 q. Did 5 anythi ’ |
@e "U1Q you have anything to do about his 01rth certificate

Lie -fES.

288 Qe What? Interpreter; Mr Maitland, regaurdaing the Higa's ] — ]

Dirth certificate I went first place to Mr Osumi's
place and next I went to Mr Tanaks's place and did the

Same process.

5

259 e What did you see Mr Osumi and Mr Tanaka about? Higa?®

Is that two boys or just one? 4. It is agrandson. A
240 Qe Whose grandson? A, A grandson of my own.
241 . One or two? Al One grandson,
2472 Qe And what is his name again? A, Noriyasu.
243 e Noriyasu Higa 1s your grandson, isn't he? 4. Yes.
244 g, who is Jinsei Higa? 4. He'is & grandson also, ;:

Then you have tTwo grandsons called Higa? A. More than

f:..i{';.b u{il
twol nhe saldoe
Noriyasu and Jinsei are both your grandsons, are they?

They are grandsons.

-t @ A

247 . e And where werd they born? A. They were &all born in
: dér Al

tTE_—,Lpt.‘l.Ill

- add wvourtalk to Mr Osumli about them? A. I did
J A Tow did you talk T PR E
-448 "‘L'l‘ e
49 And what did you' 8ay about them? A, I said "these two
£ e ‘ Sig

crandsons porn in Japanj even 80 could you get any

birtn certificate?"

. i
71 :
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Mr Osumi replied to me "it

Nt :
light pe “franged to get it."

20l @, G
What happened? A. And then I went to Mr.

' vt PlLiCe.

ROL Qe

And what did Lk -
1 he say? A. and I said the same guestion

"the se TV 4
bt ‘JO = "8y L= ~ . T « r | '
srandsons born in Japan, but even so. could

I bet anVvV birty 1 ]
“HJ O1rth certificatev: and Mr Tenaks replied

;
"1t might DOSS1bly be arranged to get it,m©
203 Qe And then what was done? 4. And then I came down to
Vancouver,
Did you have their Temily tree? A. Not on the oceasion.
4090 Ge You mean not on this occasion? A. No.
<06 Qe You did go to, Vancouver, .did you, with Mr Tanaka? A.
Oh yes I came down to Vancouver with Mr . Tanska .
&O7 qe And where dlid you g0%? A. Mr Tanaka and Mr Hagl, Matsu
went to the white man's office while I was waiting
in the car parked in front of the place.
208 Qe Now who made out the appliecation for the Hagi boys?
Interpreters Which is the first name?

259 Q. The first one is Jinsei? A. Well I have not seen the

application at all, but however I presume Mr Tanaka

made 1t
260. Qo Well where did Mr Tanake find out &all gbout their
family tree and where they were born? A.I do not know
where Mr Tanaka looked into the family tree.
Did you get the certificates later, birth certificates.

261 e

T did: I have received the birth certificate,
e ’

who from? A. I did not go down there but Mr Maruoka

and Hagl matsu went together and bring it.

~ VTR
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POSsesgi .
S81l0n at your home? A. Yes this document in

the :
POSsession of wr Maruoka in my house,

And 1t}
8% 1s the only time you ever saw this document?

Th 'FE= ] -
4t Was the Iirst time I seen that document.

1517
wanen®w i M
As While Mr Maruoka was in possession in my

hou s 2 -
ouse that was the first time I saw this document.

When was that,

Or last year? A. I think it wes May . of 1931.
That was the first time he ever saw it? A. That is
the first time I saw that.

And. you have never seen it again till you saw it in
the courtroom today? A. No I haven't seen.

You only had the once in May of this year, You think?
Yes that is the first time I saw it abomt May 1941,
Now did you ever see the family tree of the other
Hagi's, is it Hagi's? A. No I have not seen it until
I gsaw 1t here.

Now did you go over to Mr Tanak's place with Mr
Maruoka in January? A. I did.

Eikichi Maruoka. You went over with him in January.

and did you go in the house With nim? A. Yes I went
into the house.

Were you all in the front room together? A. Yes we
were all sitting in the front room by the side of the
table.

and you Gidn'? tell Mr Tanaksa where Maruoka was bomn

did you? A, I don't knows I forget,
vou don't know; you forget, Now how long have you

lived 1in British Columbia Mr fagi? A. I think it is

very likely about twenty=four years,

ngye you had any children born nere? A. l have nine
18 7

tne . this country, born in Canadsa,
l -
aoe

about when? Was it some time this year,

VA
1e




A
Qe A large family.

Emj 1 éht - d p
;ﬁﬁT . - he S81d nine. Have you any friends that

potn o #¢ Oh yes friends of mine have gquite
< mna Ly Cl'lil(lre n

il 279 '

‘ ' %e And you 1ljy .

S . OO } € 1n & Japanese community, do you? A. Yes
I 'da.

40 .

80 Qe

And -
you know they all get birth certificates, don't
Jou for their children? A. Yes T know that on each

OCCasion when the baby is born they have got to get

a4 birth certificate.
<8l Qe And you know they have to be born here to get =
birth certificate in this country? A. Yes I know )
because of my grandson born in Canada gets a birth
certificate from this Vietoria government.,

2824 Qe And you have seen these birth certificates before, '8
this kind of a document? A. Do you mean this

- particularese
283 . Well like that, a document like that? A. Yes because

T have seen this because of my first daughter born in

Canada I got a similar document from the Government.

R m i
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284 Q. His first daughter born in Canada? A. Grand-daughter,

'wia

285 s9 that you have seen these before? A. Oh yes I have he
o, ®

geen it berore.

286 what is the name of your daughter? A. Miss Tomil Higa
‘of, e 1]

ig the grunaauughter.

L L ) 1€ Ou PI C S i
287 Qe And were

te for your cranddaughter that was born here? A. I
cate :

Y B L T T SR G - T e T TR o W TV LT

. y ¥ '.- 'Det_g paiI'CiOﬂ?

1 pfesent when the birth certificate was applied

| . 2 1€

: 288 Qe WS |

: .+ Adanzhter. A. Miss Toml 18 not my grand-
tll‘it ILLI‘.'.Lu._

i T have the two grandsons, one granddaughter,

hteXe

(]_.E:L'th;h

egent when any of the registrations of the
il *
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<90 q,

<91 Q.

<92 Q.

94 @

296 Qe

297 Qe

398 o e

599 o e

500 Ge

S01L Qe

305 . and b

Dirthg
0T those grandechildren were applied for? A.
Yes

» 1 WaB pregent wher thé two birth certirisates

f 3
Or the srandson were appliea for.

1-{0
1 were present? A, I was.

And whe v
Where were the applications made? A. At whiterock.

And ¢
did you Sign any papers then? A, I did not, the

father signed the papers,

But wou were present? A. I was present.

But was there an interpreter there? A. There was no
interpreter at all; and I understood then & new
appliecation shall be fyled.,

Who filled out the application? A. Ondce I asked Mr.

Hishiguchi at New wWestminster,

He is an interpreter, isn't he? A, Yes, he made out

the paper for me.

You went in and asked him to make up the paper for you:
and Mr Nishiguchi he speaks knglish as well as
Japanese, does he? A. Yes he can speak both languages.,
And you went in and asked him to make up this appli-
cation the same as you went into Mr Tanaka about this

case? A, fes I did the same because I have a business

geccoumit with Mr Nishiguchi.

So you went in and told Mr Nishiguehi the name of
the child, didn'® you? A. Yes I said to him.

And you told him where the e¢hild was born%? A. YesS.
T explained where the child was born.

And you told him who the father was? A, Yes I did, who

the father was e

pie ol T e mother was? A. And also the mother's name,

o made out the papers for yau? A Yes, finally

MT wichiguehl made out the papers Tfor me.
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504 g,

305 Q.

He

206 Q.

S07 Qe

AT T A L PR T Y T T O T T T L R el e

E
.
E
¢
:

508 Qe
Ae
309 Q.

310 Qe

E
] 511 Q.
i
i I1z Ge
E
t
i;.
19 Qe

T T T S R e N P TR LT

o144 Qe

t
<

S1

And he .
€Xplained to you what was in the paper? A. I

aon't lers
understand whether he did explain to me the

Contentsg of the paper,

1 was
“8 NOt present when the document was signed, so I

I' %3
don't know who Signed on it,

Mr Nighiguohi gave it to you, didn't he? 4. Well Mr.
Nishiguehi is in possession of the form of the papers.
Well when he filled the form in, you told us that Mr.
Nishiguchi filled it in with the information you gave
him, did he give that fom to you then to be signed by
the father? A. I don't know whether, in which way he
did, but I quite presume his father went to Mr. Nishi=-
guchi's place and signed the paper.

Now did Mr. Nishiguchi know the father of the child?
Oh yes he does know that,

Did he know him at the time you went in? A. Oh yes.
Wow have you signed many papers in English, written

in English? A. Once when I came ITrom Whiterock %O

Vancouver I signed some papers in the same office 1n

Vancouver.,
Can you reaad tnglish? A. No, I am sorry I cannot.

Now these papers that you signed, was there an inter-

preter there? A. Oh yes Mr Tanaka was present.

r am not talking about those papers, any other papers,

+ these papers in question, did he sign any other
no :

D pel‘:;i in ibﬂé;liﬁl'l, has he EiL_ﬂEU. Iy other papers in
ci
guglign? A ol dle 0o

Manalkal g € ou have told us about
vou went to MI lanaka's house, y 5 "

-

nd you had certain conversation there, then you
a

20 o

Sent when they were signed by the father
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You w
°0% %o & certain offise and saw this gentleman,

Whoever ; o
! S g - was, and Mr. Tanaksa and yourself and

Kam c — - U8 2
urg was Kamura there in the office? A. Tanaka

“nd I, Mr Osuma,

ol  @1% He . :
<% Did you 811 80 1nto the office together? A, All went

t0 the Office, Mr Tanaka and I went together to the

office

ol8 Q. Were the others staying outside? Al Yes they were all

Waiting in the car.

919 Q¢ Now you signed then this document, you think that is

your signature on this exhibit "K', you think" that is

your signature, eh? A. Yes this is a circle T guite
remember I made it,

520 Qe Now this paper Mr Tanaka read it over and exXplainea it
to you In Japanese, didn't he? A. Mr. Tanaka did not
explain the contents by the Japanese at all,

3281 . Did you ask him whd was iIn the document? A. I dia not
ask any question at all,

522 w. And you say now you did not know what this was about
when you signed this? A. 1 do not know the reason,
Your Worship, why I am to sign on the paper; and the
paper T signed wes ® white one,

325 Qe You knew though it was an application to register the

pirth of Bikiehi Maruoka, didn't you? A. I don't know

tnig 18 4n application S?r Elkiehi Maruoka, but simply
demanded to sign on the &aper, so I did it.

5id you know you went up to this office for the

e 'of applying Tor a birth certificate? A.
p]d]__‘[_"p -

o' I aid not clearly understand this was the
Becaus

for the gpplication. I was simply told by W

&'l

B P p—

—— +._.H-_.*_"=.—-+ e B e S L

i

Mr Maruoka, about four went together,
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e Now did you have any con

LR e
60 Qe
327
589 Q.
i thj‘:l 'q'_'
5 ¥ P e
4
i
!
E
i D06 Qe
%
:
i
!
:
s ‘I:;
|
? OI07 Qe

Sk to make your will or
U€Thinge
&f A, I dog not know what object we were £0ing

down to th |
e - -
OIfice, Just simply told to come on, then T

went togethep With them

ANnd you h;
lad no idex what you were signing this

paper
for? a

. I <n : 1M
SOrry I do not know the reason I am going

%0 sign on this pavper,

versation with Mr Tanaka in M,

——

Prescott's offic -
S OIllice, in Japanese? A. I had no conversation

by the Japanese in the office,

There was no conversation then, you swear, with Mr.
Tanaka in Japanese in Mr Prescott's office? A. Just
Simply Mr. Tanaka said “sign on this paper® over,
similar to the sample which che showed to me.

MR MAITLAND: What language did he say that in®

What language did he say that in? A. Of course he
explained by Japanese language.

What is that? A. He just said by the Papanese language.,
The Japanese language ‘iplease sign this paperv® that is
all that was said, is 1t? A. That is what he said.

That is just about all,

Ts that all, or was there anything else said? A. ™e did
not say anything at all except gust %o sign on it.

Now do you anderstand English? A. I am sorry I cannot

ynderstand.

vou cannot anderstand English at all? A. Merely I under=-

tand alrgght some few words but I do not understand it.
g udll - X
e idea at all what you were going up to
= had o ld.er;i <L £ &
So you &

inig office with Mr Tanaka for? A. I cannot positively
1

+ne object what I am going for, but I thought it is

gyweaL
; a N the birth certificate but I cannot
1 ly ;Lﬂou.t ’
very 11x€
aur the object I was going for,
' . '-v-ely Slhrel-l
positl

re o conversation between you and Mr Tanaksa in
i a Ll .t ]e
Wwao
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938 Qe

999

340 Q.

LII‘. PreECOtt .

S 0ffice? A. No conversation,
How long

dic ,

1d you stay in Mr Prescott's office? A. It
of time I signed the paper, so
be g VETY short time,

It might :
> be, but was 1t & minute or two, just a

A« It may take about three or four
'y Decause I wrote it down very slowly.

Where were thesge Papers made out? Were you present
when they were made out? A. I cannot say where this

Paper was made out. hen I went up there it was

already made,

MR MATTLAND: They were already made when he went up?

941 Qe The papers were not then made out in your presence?

Ao

iie

4D Qe

MR MaAITLA

These papers were not made up in my presence.,

Now are you a fisherman? Mr Maitland suggests that.
I am a farmer.

Where do you farm? A. I am farming at whiterock,
Have you ever been un the coast, the coast of
Vancouver Island. A. Never been down there at all.
Haye you ever been out of this district you live in

ves I live the place I am residing at present,

NOW? A
Have you been living there all the years you have been
here? Ae. ~€8S 211l the time.

11 the years he has been here, he has been here for
i3 e

twenty—-three years? A. I think I live in the same
wel

place sbout nearly, over twenty-one yearsl

| anaka that Maruoka was born in
- tell Mr Tane

Did you

Jancouver?
Np. That 18 mikicnl.
I did not mention to him at &all,

o him where he was born, is that

r aid not mention to Mr Tanaka the pluce where

g was boTIl
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Maruoka was born at Union Bay, do
I dij :
did not Speak to him at all.,

351’:; e YOU. ] 1
41d not speak to Mr Tanaka at all? A. I did not

Sy . anything at all to him.
999 e You did not say
at the house or
he said nothing to Tanaka, is that it? A. I did not

mention at all, anywhere,

594 Qe Had you ever seen Mr Tanska before the day you went to

his house? Had you ever seen Tanaka before the day you

went to his house? A. No I did not meet him at all.

5358 QeYou did not know him at all then previously? A. I did

not know him at all befored

MR WISMER: All right,
COURTs Mr McDonald.

JUESTIONS by MR McDONALD:

356 Q. Ask +he witness, eh Knows osuma t0o be & Japanese

laborer?

- P ) hi = : - g '_'_f: jfler were
] ND . friend put his questions as 1
MR MAITLAND; Let my

rogs-examining & white witness,
C 1

Do you knowv osuma to be & Japanese laborer? A. Yes, I
357 Qe YO :
ig a lé& er and he is & Japanese.
g a labor
know ne 1
S A i A 0t 2
)58 o} the witness 2- he knows that
I'j %. i ! .
youI‘SElf MY MeDonald.
COURT:

_ FastF ' ish? A, o not know
osuml reas and write Englils N | 0

| an

359 Qe 02

not
s digeaon b 0F 28
wil ;

ne That 18 Bk~ s

~TNT AT
MR MeDOXA™-

called as & witness, being first
gsworn, through Interpreter,
testified as follows:
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anytning at all to Tanaka, that is over

in Prescott's office or on the way over
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KRUESTIONS by

360 .

o61

269

9064

960

066

367

J68

569

370

STL

AN

o
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o, e

Are ygu t)
1€ Tather of Noriyasu and Jinsei Higa? A.

Yes
I am the Tather of those boys.

Aand Whe r
e were they born? 4A. Those two boys born in

Japa,n_

II-Jhe n 'h".l d \| | R
S Noriyasy born, when was he born? A. {iell he

is exac *
Xactly nine years old, Mr Maitland.

ANnd when wasg the other fellow, Jinsei born? A. well

Jingsei is ex

No

What about? A, wWhen I went up to Mr Tanaka's pluce I

S8aw Mr Osumi there,.

Xactly two years old -- no twelve years old.

W do you know the accused Osumi? A. I saw him once.

What about? A. Regarding the birth certificate I went

to Mr Tanaka's place.,

well who told you about going to Mr Tanaka's place?
Mr Maruoka went to Mr Tanaka's that week previously
and I went to Mr Tanaka's place the week after,

Did you have any talk with Osumi about 1% before you
went to Tanaka? A. I did not have any conversation
st all before L go to Mp Tanaka's place.

Now who went with you to Mr Tanaka's? A. I went to
Mr Tanaka's place with my father.

rh? With my father. I went to Mr Tanaka's place with

I‘n;;' fu.t}:le e

" 1 ¥.) m._ ._*1.- i p . .TI,
nd whab did you S&ay to Mr Tanaka? A. I asked Mr
e W

Tanakéa whetheT t!

a/

could be Srranget t

do you Feeosi

7 TXYECo.

L e nean DY your own family tree, what does

I alIn SOI'I'Y:

e 2
I ecould not read even the

ghow? &¢ ey
Your WOI'SHlpe

14 about, what does 1t show?
Sl

e birth certificate could be obtained.,
‘4 he say? Ae. I have heard from Mr. Tanka 1%
o get it, so I asked him %o go ahead,

»e6 this document? A. This is my own

1t

3
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two boys Jinsel and Noriyasu.

on ' ‘
ly Objection to that is he doesn't know, he

Can not read.

Does he g: :
S&y he cannot read it® Interpreter: he cannot
r'ead it,

MR MAITLAND. :
D3 Well I will pass that. My friend is right

about that.

578 Q. Dig 1t : Mo
@e¢ Did you have that the day you went to Mr Tanaka's?

Ae When I went to Mur Tanaka's office I took this paper
¥ith me.
879 de What did you do with that paper in Mr Tanaka's office?
A. I asked Mr Tanaka to look at it.

580 . Did he look at it? A., Yes he looked at it.

381 4o Now did you tell Mr Tanaka where these boys were born®

A T Q8s

382 4. Then where did you £0 after you had been to his office?

ind you gave him this family tree and tolda him what you

wanted, what happened next? A. I came down TO

vancouve e

Q% ho with? A. I came down with my father and Mr Tanaka
o e 1} S5 g

8180
] 11d - ? A. I went to a certain white
484 Q. And where did you g0 LO? A 2} &
man's offlce.
£0T7 Having heard the birth certificate will be
7 = o i OII"' He 16k D
385 whav
e went to the office,
cooentie JEhen il
Dbtalﬂab

n on the paper, and I did 1T,

: o these WO 'PApEers. I put this in &as an

A87 g this 18 the family tree Mr wismer of the
. ' jt-
Hxhibl
yiga familys
the famit

coURT: A GUMENT produced as kxhibit “F
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4i e

WIGh the et
Tamily tree these papers were made in that
OTf]ce,

990 Q. well
L ¥ 1'{"Jh0 Il = - = L]
19l 1%, do you know whose writing that is?

neverms; 1 £
+04, 1f he doesn't know, It is all right, if he

sS4y S80. Wwhat is the answer? Furry up

Dlease, What ar i '
what are you two walking about?

Interpreter. . :
P : I am repeating your questvion, Mr Maitland.

MR MATTLAND. Ma<wi S
A ITLAND: Maybe this is what is confusing him,

COURT: Maybe he is confused because it is a photostat.
Ae G1lVving the Tamily tree to Mr Tanaka T asked him to
write it down for me.
MR MAITLAND: I am putting in the Statutory Declaration and

Certificate of Registration of Jinsei Higa.

be the next Exhibit.

DTATUTORY DECLARATION and CERTIFICATE OF REGISTRATION

OF BIRTH of JINSEI HIGA prodauced as kxhibit #GW

391 &. Did he sign these?

MR wISMER: Not those. Those are coples. Explain that to

him Mr lde. He doesn't understand.

OTTEM. "fou See lt ib ' § pllOtO CDPH-

mn. He is just making the confusion between white

I‘;.Tu 7 2 .
j,' EAS L s e L ]
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gnd blacke

R Mo e o e B
COURT: wh& 18 this Jinsel,

S T A R Your wWOIrsShlPe
ME | -...LITI_J-LL'-JJ: I'TOJ'-LJGLQH,

IyLIL
ves 1 have gigned thissdgnature .
Lie ~ s
sign thesewy them in as the
here did you sign these? I put tunem 1n &
39‘::1 e Wil .
s+ a. Smme office where 1 SaWeeoe
- : { =" T jl—tj. e B »
next #xhl
the offic®€ of the white man? A. 1es,
- vt th 2
D90 e & _
1 B wEn
St £ Wi Tl D e pxhibi® *H
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his office.

8T the birth certificates?  A: About a week later
I receiveg

55 | h ey |
R S T | S © Dirth certificate. |
g U | | Went to Mr Tanaka's plice and I got it from him. ; o
w97 U Is th !
nst One © 3 gt hm"? | 1
s | d€ms I dont suppose he would know. 8
o ' = This j {
= 18 The one 1 recei . ; |
: ceélved in Mr Tanaka's place. '
:‘Iﬁ S = : -~3 T"-:f:s..irl:_ L_:L:t‘ rTq\ : I 1'?4 1-1 ;
: === DPuv these in. The next emhibit Will be the birth
59,4 +
: certificg :
“€ OL Jinsei =nd the next ome a certified copy of the
. P j j : ey b .
gt 1Y th + 3P :
CeTTilicate signed by Mr. French, of Noryasu.
2 BIRTH CERTIRTC amw : G : ,
L8 CERTIFICATE of Jinsed Higa produced as ‘Exhibit "I".
) : BIRTH CERTIFICATE

, 1% of Noriyasu Higa produced as Exhibit "J". Gl
ieiD . : 398 § Dj Mp T -
AR | ¥ S1d you pay Nr Tanake anything? A: I did not pey anything at all

)7 LT ] but a box of cigars.
i M ’
: COURT: The one of Jinsei is Exhibit "I" isn't it and Noriyasu Exhibit "J".
Serers 3 QUESTIONS BY MR. WISMER: '
e o 399 & Have you any children born in this country? A: Yes two children ng

fht: : born in Canada.

400 @ And you got a certificate like that for them, did you? \su
A Yed, I have the document very similar to thise

401 @ Now who made tThe application for those? What I em referring to,

My Ide, is the ones of the children who were born in British - S —

. Columbia i+ T asked Mpr Nishi guchi at New Westminster.
. \J MU LA = e
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in't give the family tree, did you? A: No, 1 did not. t he
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104 < ‘
+he mobher's name? 1: Yes my Oown name
10 O and hils ~Wn name &ana vt e S ial g W
‘.__ b - "E-l ¥ E
and my mother's Name e
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; f - .4 out the paper Ior you? A: Yes Mr Nishiguchi
i 406 And 1 fille B
VO 2/ F _ 3 '
E ~er after he got all inf'ormation from me.
: p the Per™
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Mr Nishiguchi explained what
Japaneae, aidn't he? A: No Mr Nishiguchi

4id not
°XPlain the Contents of the paper.

You simplv o
PLY signed it ang then you got your birth certificate

Irom Ny Niahs
e ;115}1 i "
iguchi in due course? A: Yes I did,

Now aid | I Nishi: -
i801guchi charge you anything for making out those

aPPlicetiongs G L |
10ns* A: I think I paid about 75 cents for thems.

Now how Hiany children were born in British' Columbia whose births
Were registered? A: How many children ?

How nany of your children the births were registered in British

Columbia? A% 1Two children born in Canada.,

And when were they born? £: 'The first one is three years old.

And the next one? A: Two years 0ld nexte

And when ‘did ‘you register their births? A: About a week after

the birth took nlace.

Now who was with you when you say you called upon Mr Tanska

in regard to Jinsei and this other boy, who was with him?

I went with my Tather.
Who talked to Mr Tensks about 'it, your father or you?

T talked sometime end my father talked t00.

——

Did vour father tell Mr Tanake ‘who -- did he tell him your name

and where you 1ived and so ‘on? " A: Yes I told Mr Tenaxa where .

gm 1iviDZe

. -1 1 =T el 1 e O i's Vae T a4 hi3
Aid vou tell Mr lanaka your wife's name? A: Yes'I todd him

And
: Pal ame
my Wll€ g Al e
she lived A: Yes 1 told VMr Tangka she is living

1 Ty - = - ~ Xy i
. ar. Tapake the date that Jinsel was born, didn't you?
‘fD‘L—L :',:r'u‘lt Bl G R,
 Pamilv tree, askin; im to take 1tT.
. 18" 1l
+ vou never had the family tree there at all,

of fac
Ag a mabter °° :

Interpretver. Pardon?

i
d Lr :fO'h_L :
rou you did not have the family tree there
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A

“ OUne or two h

Q. That<is

(ALTLAT

the

{ How
_ Y Tenska's plsce that time? A: I was there

'...Jh ™y = }
. t-n_) :-LG'uI'E.

I:JLIl‘S' .if-. W, 'y F g
nat ‘time ' of day did you go there?

vime? A: I think it was on or about 9

2Nr e -
--A.I'_' '-J' ‘| I"J‘t'l

were only in his house about five minutes.

TO0 have it noted on the record that he doesn't
Would like to have it noted on the record that this

g about five minutes to answer the question

and it is fully explained.

80, ‘that"is true, isn’'t 1t? "~ You were only in there a

o

very few minutes? A: I went down there about 9 o'cloek and

think I spent sbout an hour a nyhow.

3. You think you spent about an’ hour enyhow?

ND: You have got an answer NOW.

- pPa O ¥ Mr Tanaka that this child Jinseil
i - e T ()1 f:lct .-.'DL_], tOl(l ] “
AS & matvtocer Ol
- o I i f = » - 'r.'. _. 1 ® =5 [‘!"'J i L] ;

wopn ‘in Whiteroek, didn't you? A: No I did not mention
'hfflﬂ ) - S .
thate

7 A Because born in Japen; so 1

You Ssal d

5id you mention ¥

W "'t fjll'
/i terock @
i _antioned Whiterock at all, 1s That 807?
i on T REY @S
TIOIJ. E?-llrr o

’ he born in Iﬂpfﬂll

: &-Bo him Ell'i'lpltr
T sai’

: with Tanaka did vou mention Whiterock at all?
] Sopversatlon

¥ roul’
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at all, T did not mention Whiterock at all.
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443
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© ~eharkable undnimity of .opinion, as to

ij‘:_ (Y19 - ~ 1 !
8 You say anything else in Japanese +to Mr Tanaka

or ;tl 1’1 he
T - .lt...- Sa.‘r = K S
v 80ything else to you while in Mr Prescott's office?

Hhil& mea ki
¢ HaxXine Tl ne 1 -‘ '
> » 1€ paper Mr Tanaka said to me simply "sign on the

paper",
ol -L.I £ ™ = 2 1 1 NG

11 the conversation there was in Mr Prescott's office
» 18 it? A: That is all what he said,

ety he said. Was Whiterock mentioned at all in

You said Whiterock? A: T did,

And that was when lir Tansks sasked you where this boy was born,
wasn't: it? - A: No, that is not sos

o0 that all the conversation there was -- t0 make this clear now --
in Japanese between Mr Tangks and you in Mr Prescott's office was

that you simply said Whiterock and lir Tanaka 'said "sign here'.

Interpreter: Shall I repeat the question again?

A

440

QER: Well, what is hls answers

That 18 alle.

M 1 thi 0o yvou in Japanese, these
Did Mr Tanaka read this paper over VO D ’

two exhibits where vou made an appliecation and signed them?
'} Al .

Int rpreter: Yes he says "white paper'.
nter: 2

3 1o whdte paDEr B0 you; which yow signed, 1n
: iy : ver the WIlLE pap J )
Did he read O

| rg explalne he meaning of the contentis
: IEI} J!"L : E _-‘11 III&H ?-t ],}_a L J{] J lalnl'.- ‘ni t! it - I.].]..n_, O 4

t vt ] | ine of the contents of the
: o a4in the meaning Ol the C
did expléa

RF in the meaninz of the contents
he did not explain the meaning Ol

? A+ NO
Daper 2
, =
by Tapanese &% alle

A: No he did not.
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MR T\'TGD'JNALE. o
tiong,

COURT: Dig

fou have both alluded to this

-r'ra} .
COURT: wWs IR -\’Orship’ this is g blank,
COURT: Exhivgt ngw

"-h:'LJ' ATT”
—HERR FORM ;
- Produced as Exhibit "xM

e .-

8 Witness, being first sworn, testified as

448 Q Mpr Pp :
NI rrescot : :
T you are g notary public appointed in the Province

Tlnj-r-. . . 1 1 T - . E
5r1tish Columbig Oy the Lieutenant Governor in Council?
A L am,
449 § And hs ] missi p F
And have had a commission for how long? ' A: For about 25 years.

490 § And that commission was in good standing on the 25th of

January 19317 A: Yes.
451 & And on the 19th of January 19317 A: Yes.
452 @ In faet during the whole of 19317 A: Yes.

453 Q@ Tirst I produce Exhibit "E" Mr. Prescott, which is a certificate
in relation to the birth of one Eikichi Maruoka, and at the
bottan of it it says this "And I make this solemn declaration
conscientiously believing it to be true and knowing that it is

force and effect as if made under oath and by virtue

o1

-
ne

£

-:.1. [ -
_LJ.E -

cT

of the Canada

Tl Pregcott 1s that a photostat copy of your signature?
S { & w L WU .

I - ST l'-_""“' -ttu‘e.
A That is my S18b4

i to that Mr Prescott is the Certificate of registra-
,ﬂ‘b‘bﬁc}le :

454 @ And
that before? A: That is not my writing
5 )

o an
¥ oun Sec

qme it was attached tTO thnisSe
N ey R 5t ot -
L}L]-E ! 4 " '

xnow Whose writing this declaration is in, the body
; ; rou | -

Now QO Y

450 @ -

P 1t% i

san Ethi ortion?
Do :;I,vgl_]_ mean enNls P

That is miln€e
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Jyou l:n:::w
Who 1t . 7
S€ wor ¢inge the other document is made out in

}’Ou L'emea
*.__If}be 1 :
. T Uhe signing or taking of that declaration?
YOu remem;
' Hl[JE:r ry L
the ‘aXxing of the declaration? A: I presume
L took i,

but : .

s 1 do not recall the man.
| B ; b

e - I‘*OW lDa -

y 8nother declaration in relation to

ve We. Prescott, do you remember teking that?

A L]

Thﬂt 18 my 1Wi'tiﬂ_£§.
@60 Q@ I g

El:'f d:} VOou ma + =1r4 : ' |
. remember taking it Mr Prescott? A: Well I took t,

that is a1 1 can say,

461 Q W :
< Well do Jyou remember who signed it? A: The man making the

declaration I pPresume signed it,

482 4

Now I want the old grandfather to stand up with the white hair,
Stand up, Do you remember seeing him in your offiece? A: No.
465 & You do not recognize him at all? Sit down. The next one.
COURT: The second man (stands up).

A Well I wouldn't remember these men. This is the 19th of January
1931, I dont think I would remember those men.

464 Q Do you remember this other man that is standing up now?
A The centre one?

465 @ Yes. A: Noe

468 @ Do you know the

467 @ Did you see him in January in your office? A: Yese
| _.Jr . &

VI “hout? v: W I presume these men were
468 @ Do you remember what about A: VWell 1 pres x
8 Q

My I ks @
brought in Dy Tanaka

~annot recollect vhe detalls? A: No,
u C

40 ) But YO
' t +h Mr Tenaka's handwriting? A: Well 1 have
470 @ Are you pgmiliar with I l'anaka o

~ T would know 1T

nE" the first document, the certificate

471 < Would ¥ ﬂ
that is his, simply because he is such a good

i

accused Tamaka? A: Oh I know lir Tamaka well, yes.
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&
g A 2
:

bart ig
Yo
il A: That is my writing.

Vanc oy
& 3 °T" belo
oy WOW ¥ 9O s " You filled in and also in the last Exhibit

18 v : : F 4 4 '
Jours, because it is bigger writing than

Al Yesg.

e :‘:‘._‘:.;: -;_ .;1?6 ) W :
- | I * rIEll WI'lL:] Wa s 1;1,_ e
% velier done by? 4: I would not say; it looks
. . bresume it is his,
JaSYLEg 477 Q ‘Now g
. } - W "J.g 'ﬁ'.-".,“:}u Ih,-_-. a
- fﬂlem - o 1. 4 i » ] i _— -
_ . ber taking this declaration in reference to Tinsei
BL 4 ! T2 ‘
L1188, '..1]'1a+ A" ’
- -4l L 10N ‘ 4 . 1. ~ - . . "
: T Worship is Exhibit "G"2 A : Well that is my
' <4 1 OIS - |
* signature,
. | ne ' B e R e B Ao 3
11ling in the jurat is your writing? A: Yes.
| 479 Q N y _
= . {OW l{:}'J'if' +H o of s - 4 : 1 v .
< 81 The certificate attached to that, whose writing is
: -t_'.. ) i T g 1) i i e . . -
hat in, can you say? A: The certificate is mine.
) | \ ‘1&1 = |4y MR - . .
480 9 What about the other? A: 1 dont knowe
- D - ,.-rl 151 A ViR g " =1 e F’. -'-"""---—-J.—--—-u-.. II'___
Aixl ‘uLI'Ll'LhI“J' All I‘lc_}ht W . PI'ESCO'tt- M. ifiEﬂlEr. # ol
s E
PEREE SRS B
UESTIONS BY MR WISMER: : ; E
LJ Rl iﬁf.-_':“a-:‘.‘i*::‘:t LEE‘:.- T
: 481 ¢ Just one or two questions Mr Prescott. You have had a great ng ; |
[ £ - .i
many cases where you have sworn affidavits for forelzners where L |
you have to have interpreters® A: Oh yes, it is going on all agu
the time. zh
; 482 Q@ And there is not any doubt then, is there Mr Prescott, that if a he )
it Tapanese Who cannot speak Znglish comes into you T0 swWear a
I rRR A T i . arnnrat
declaration you insist upon having it read Over by an lnterprever
= AR A+ Those were read over 1 mresume. own
in -Ei.]"_s'?;ﬂn_:..ﬂ;- o .the
v N . 1Y = O = =g - ‘D'} _r.';‘in
% awe 1g ne-questiont: B s read over, and explained.
483 § there 41 AN
the m ‘ nelish or if he couldn't
. v 1am vou Would explaln to the man in &nglish or
484 slvher Jv
Sy OO 1 SBTTNTrAeLE wou s "':.:,_1- iL 9 ¥ 4y
,14ish Mr T naka acting as interpreter would read ve
‘t{;‘:_lk LIS L895 °
11w axDlain it? A: I would say yes to that.
4 earefully exp.eln - e
10 Blie CEE
11d be your {nstructions to him, wouldn't 1iu7?
: +hat WOI C o 3
18:- /, '.lre ll t LCL.E
E i"‘ ﬂ_{{jS g . : - ? 1 et il
{ .. .1e g declaration DYy & man who didn't know what
b Clb 3
o vou would DO
I_-.-‘lt} - . - ’-_:-t-‘l_ll‘ﬂ}—-i'*‘r? .IE‘L: 1 G.
ipcumentv, e ;
tn the QVUv*:
was 1B YU Gl i g b
t - in vour mind that kI lanaka Iead these
F 0 there€ 18 Bra SR
487 =4 Tapanese to these men before they signed 1T7
H JCL -’ "
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002 @ What is
v ' - L a1 our 3 Q [ 1 K
JOUT name$ At Yishi Kan.

-

005 ¥ And what s

JOur occupation? A: My oceupation is interpreter.

=
‘.

o004 & Of what - Ao R ‘ e
< nat languages? A: English and Japanese.

B 8 .

005 €  You are familiar then with the English language? A: Yes, sir,
o06 & And the JTapanese language? A: Well most I use the Japanese
language.
o007 & Do you know the accused man Osumi? A: Yes sir. s |
508 @ Now did you see him on the 3rd of November of this year?

: 1 :
A Yeg sir. Norember.
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Mr Maruoka, Mr Sampson? A: IT was
2, L believe 1t was on the 10th of January last.

? A: Yes he called at our

oo/ < Was Nagao with him? A: Yes,
MR MATTLAND: WU TN Ry : :
iR MAITLAND: Who are you ta lking about?
e WISMER: This man Maruoka.
°98 & Did you know when lNr Nagao got this $25 fram him? A No I
| J 3
didn't know anything about that $25 till about somewhere round

the 1lst of Uestober of this yeare.

As a matter of fact you have now seen the recelpv given by MNT.
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=8quire, roliee Magistrate in and for the City of Vaneouver, to
report evidence in this case.
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IN THE SUPREME COURT OF BRITISH COLUMBIA.

OYER AND TERMINER AN GENERAL GAOL DELIVERY »

CANADA,
Provinee of British Columbia,

County of Vancouwer,
City of VamouuveX.

The Jurors for our Lord tle King present that at the

City of Vamc ouver, in tuhe County and Province afo resald, be-

tween tho first day of January in the year of our Lord one
thousanl nine hundred and thirty-one ard the first day of
March, in the year of ocur Lord one thousend nine hundred and
thir ty-one, TOKICHI TANAKA and KANPEI OSUMI did unlawfully
conspire together and wiih RIKICHI MARUOKA, MATSUJO HIGA,
MATSU HIGA =nd divers other persons to the Jurors aforesaid
anknown to comit an indictable o ffence, t0 wit, to knowingly,
wilfully and corrupily make unt rue statements in solemn
declarations required or parmitted to be made by the laws of
the Province of British Columb {s, for the purpose of verifying
the matters, faets and things con gerning the date, place and
other circumstances of the births of Eikichi Maruoka, Noriyasu
Higa end Jinsei Higa, against ile form of the Statute in such
case made and provided, and againgt the peace of our Lord the
King his Crown and Digmitye

I hereby dimet that Counsel acting for the Crown
at the Vancouver Spring Agsizes, 1932, prefer the
above Bill of Ind ictment to the Grand Jurye




